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Kapacitásfeszültség a gyártás és csomagolás között

Júniusban már üzemel az új
Félév

A vállalat gazdálkodásának 
féléves értékelése, illetve a 
különféle imitatószámokból le
vont következtetések nem ab
szolút érvényűek az év vég: 
eredményt illetően, azonban 
mindenképpen tájékoztatást 
kapunk arról, hogy helyesen 
határoztuk-e meg a célokat és 
a megvalósításhoz alkalmaz
tuk-e a megfelelő módszere
ket, eszközöket.

Tényadatok még nem állnak 
rendelkezésre, de a várható 
számított adatok jól követik a 
valóságos helyzetet. Termelési 
tervünk 3110 millió .darab ci
garetta az év első felére, a 
várható ezzel szemben 3127 
millió darab körüli mennyiség. 
A túlteljesítés a hosszú ciga
rettánál mutatkozik, ezen be
lül a Sopianaenál, amiből ar
ra következtethetünk, hogy ez 
a gyártmányunk egyre kedve
zőbb fogadtatásra talál a fo
gyasztóknál. A gyártmány tu
lajdonságai ezt megalapozzák, 
azonban jó, minőségre kon
centrált munka szükséges eh
hez a pozícióhoz. Féléves 
eredményünk az előzetes számí
tások alapján 61 millió forint 
körül lesz. Ez 5 millióval több, 
mint a tervünk, tehát jól gaz
dálkodunk. Nem jelenti ez azt, 
hogy nem lehet jobban gaz
dálkodni. Az eredménytöbblet 
elsősorban a termelési költsé
gek csökkenéséből adódik, ami 
mindenképpen takarékos mun
kára enged következtetni. A 
költségek szerkezetét vizsgálva 
azonban már nem ennyire egy' 
séges a kép. Egyik-másik költ
ségtényezőnél van még javíta
nivaló. A szocialista brigádok
nak, munkahelyi vezetőknek kell 
megtalálni a módszert, hogyan 
lehet ezeken a mutatókon ja
vítani. Nem szükséges hangsú
lyozni, hogy előrelépés csak 
tervszerűbb, szervezettebb és 
hatékonyabb munkával lehetsé
ges. Nem elfogadható ma már 
az olyan álláspont, amely a 
meglévő állapotok „sérthetet
lenségét" bizonygatja. Nincs 
olyan eljárás, technológia, ve
zetési módszer, melyet nem 
lehet jobbat kidolgozni, beve
zetni. Csak ez a nézet jelent
heti az állandó fejlődés alap
ját

Vegyük ezt figyelembe már 
a harmadik negyedévi mun
kánk során is! Augusztusban 
nagy jelentőségű munkát kell 
elvégezni: a nyári nagy kar
bantartást. Ennek hatékonysá
gától függ újabb egy évi mun
kánk sikere. Az idő rövid, min
den munkát csak úgy lehet 
elvégezni, ha kellően előké
szítjük, a különböző részlegek 
tevékenységét szinte órára meg 
kell tervezni. Másik igen jelen
tős tevékenység a válogatás 
előkészítése. Fontos ez azért is, 
mert ezzel a kooperációs mun
kával saját alapanyagunk jobb 
biztosítását segítjük elő. Ezen 
tevékenységek mellett meg kell 
termelnünk 1 347 millió darab 
cigarettát, mely semmivel sem 
jelent kisebb megterhelést, 
mint amit az első félévi terme
lés jelentett A létszámgazdál
kodásunkban lényeges javulás 
nem várható. Még inkább arra 
kell törekednünk, hogy a je
lenlegi állományt stabilizáljuk, 
szerettessük meg velük munká
jukat, vállalatunkat.

Gábor József

A termelési osztály ki
egyensúlyozott, gazdasá
gos termelését az elmúlt 
időszakban és jelenleg is 
nagymértékben zavarja a 
gyártás és csomagolás köz
ti kapacitásprobléma.

A következmények isme
retesek: gyakoriak a szük
ségesnél magasabb cső- 
magolatlan készletek, illet
ve előfordul cigarettahi
ány. Az előbbi a cigaret
tagyártó gépek, az utób
bi a csomagológépek fo
lyamatos ' termelését aka
dályozza. A magas kész
letek miatt a cigarettánál 
ugyanakkor még a kiszá
radás veszélye is lenn áll, 
ami minőségromlást ered
ményez. Az így kieső ter
melő időt a szervizműszak 
készletkiegyenlitő tevé
kenysége sem tudja pó
tolni, amiért túlórafelhasz
nálás szükséges.

Jelenlegi gépparkunk 1974. 
év végén már megvolt.

1975- ben, amikor termelé
sünk 1974-hez viszonyítva közel 
egy milliárd cigarettával növe
kedett, a gépek (a 67 mm-es 
és 80 mm-es arány változta
tása) átalakításával még áthi
dalhatók voltak a kapacitás- 
problémák.

1976- ban tovább nőtt a vál
lalat termelése (5956 millió). A 
fogyasztói igényeknek megfele
lően a 80 mm-es cigaretta 
(Románc, Sopianae, Metropol) 
növekedett nagyobb mérték
ben, hiszen e cigarettákból 
3280 milliót gyártottunk. Ez a 
folyamat 1977-ben tovább tart. 
Jelenleg az alábbiak szerinti 
kapacitás áll rendelkezésünk
re:

gyártás
80 mm-es cigaretta
13,1 millió db/nap
67 mm-es cigaretta
9.3 millió db/nap

összesen:
22.4 millió db/nap

csomagolás 
11,9 millió db/nap 
10.7 millió db/nap

összesen:
22.4 millió db/nap

Tehát összesenben jónak lát
szik a kapacitásösszhang. A 
belső arányok azonban nem 
megfelelőek. Változtatni csak 
csomagológép-átalakítással le
hetne, ami hosszú időt venne 
igénybe (jelentős termeléski
eséssel) és a 67 mm-es ciga
retta kapacitás összhangját bo
rítaná fel.

Mindezeket figyelembe véve 
határozott úgy vállalatunk, 
hogy beszerez egy B18A + 
BC20-as csomagoló-celofáno- 
zó egységet. A csomagológép 
szerelése már folyik, és július 
második felében kerül üzem
be helyezésre. (A celofánozó- 
gépet várhatólag augusztusban 
szállítják.)

A harmadik negyedévi prog
ram ismeretében és a negye
dik negyedévi várható igénye
ket is figyelembe véve még az 
alábbi intézkedéseket tesszük;

Az augusztus 1—15-ig tartó 
leállás alatt átalakításra kerül 
a 4. számú B18Á csomagoló
gép es addig egy cigaretta- 
gyártógép~80 mm-es méretűre. 
Ezt követően a kapacitás az 
alábbiak szerint alakul:

gyártás
80 mm-es cigaretta
16.4 millió db/nap
67 mm-es cigaretta
5,6 millió db/nap

összesen:
22,0 millió db/nap

csomagológép
Csökken a túlóra

18,9 millió
csomagolás

db/nap
7.3 millió db/nap

26.2 millió
összesen:

db/nap

Az új csomagológép üzem
be helyezése, továbbá az egyéb 
intézkedések tehát azt jelentik, 
hogy mindkét cigarettatípus
nál a csomagolás területén 
tartalékkapacitás jelentkezik. 
Ez jelentősen elősegíti majd a 
magas készletek megszünteté
sét. Biztonságot ad csomago
lógép-meghibásodás esetén a 
termelés folyamatosságára, le
hetővé teszi a túlórák csök
kentését.

AJÁNDÉK AZ ÓVODÁSOKNAK

Szovjet vendégek
völlalatuinknöl

A megyei pártbizottság meg
hívására második alkalommal 
látogatták meg vállalatunkat 
az ideiglenesen Magyarorszá
gon tartózkodó szovjet tisztek 
feleségei. Megyaszai József elv
társ, az MSZMP megyei párt- 
bizottságának osztályvezetője 
köszöntötte a kedves vendége
ket, tájékoztatót adott a me
gye, a város gazdasági, társa
dalmi, politikai életéről. Válla
latunk műszaki-technológiai 
fejlődéséről Varga Erzsébet fő
könyvelő mondott rövid ismer
tetést. Kárpáti Károlyné elv
társnő vállalatunk pártvezető
ségének titkára pártszerveze
tünk gazdaságirányító, ellenőr
ző tevékenységéről és a há
rom alapszervezet munkájáról 
beszélt, valamint a KlSZ-fiata- 
lok és a szakszervezeti háló
zatunk tevékenységét ismertet
te. A kádermunkáról, az okta
tás helyzetéről, a munkások, a 
nők, a fiatalok bevonásának 
arányáról, a dolgozók szakmai 
és politikai képzéséről is tájé
koztatót kaptak a vendégek.

A novjet katonafeleségek a cigarettagyártás folyamatával ismer- 
ke<ftek- Nagy László felv.

További előnyként jelentke
zik, hogy a csomagolás terü
letén a szerviztevékenység ja
vuljon, mivel kevesebb időt kell 
itt fordítani a készlet kiegyen
lítésére.

A csomagolásnál mutatkozó 
jelentős tartalékkapacitás ter
mészetesen csökken akkor, ha 
termékeinket újra celofánoz- 
zuk, mivel ez esetben a köve
telményszint mintegy 5 száza
lékkal alacsonyabb. Lehetősé
get nyújt továbbá arra, hogy 
az V. ötéves terv végére ter
vezett 6,5 milliárdos évenkénti 
cigarettatermelést biztosítani 
tudjuk.

Móré János

Jóleső érzéssel töltött el ben
nünket az a nagyfokú érdek
lődés, amely tapasztalható volt 
az egész gyárlátogatás és ta
lálkozó folyamán. Különösen 
sok kérdést intézlek Móré Já
nos termelési osztályvezetőhöz, 
aki végigvezette őket a gyáron, 
bemutatva a cigarettagyártás 
egész folyamatát.

A gyár megtekintése után a 
bölcsődét és az óvodát nézték 
meg. Igen kedves színfoltja 
volt a találkozónak az, amikor 
a szovjet elvtársnők apró kis 
ajándékokat adtak ót óvodá
sainknak.

Igen gyorsan eltelt ez a rö
vid délelőtt, sokat szerettünk 
volna beszélgetni még, de a 
program így is túl zsúfolt volt. 
Megköszönték vendégeink a 
vállalatnak, a rendezőknek a 
baráti találkozó megrendezé
sét, a kedves vendéglátást az
zal az ígérettel, hogy ha le
hetőség lesz rá a jövő évben, 
ismét eljönnek.

Bertrám Gáborné

DŐL A KÉMÉNY

Hatvanöt éves szolgálat után magába roskadt gyárunk hőköz
pontjának kiszolgált kéménye. Az utóbbi években már nem ere
getett bodor füstöt: az öreg kéményt, a Mecseki Ércbányászati 
Vállalat robbantó brigádja „terítette le** a közelmúltban.

Ifjúsági brigádok versenye 
két szakaszban
A „Tabac” brigád 
KISZ-bizottsági elismerése

A KISZ Baranya megyei Bi
zottsága 1975. novemberben 
munkaverseny-felhívást intézett 
o vállalatok szocialista brigád
jaihoz. A munkaverseny az V. 
ötéves terv sikeres indítása és 
a KISZ IX. kongresszusa je
gyében szólította eredményes 
részvételre a vállalatok kollek
tíváit. A munkaverseTiynek két 
szakasza volt. Az 1976 január
tól áprilisig tartó első szaka
szát a versenynek a Baranya 
megyei KISZ-bizottság értékel
te a kongresszus után. Ennek 
eredményeként brigádunk, a 
„TABAC” szocialista brigád El
ismerő Oklevelet, négy brigád
tagunk pedig KISZ KB kitün
tetést kapott. A verseny máso
dik szakasza 1976 májustól de
cemberig tartott. A megyéből 
176 brigád nevezett be a mun
kaversenybe. Külön versenyez
tek az ipari termelésben (nor
mában), a mezőgazdaságban, 
illetve az egyéb területén dol
gozó kollektívák. A ^ersenyvál- 
lalások fő területei:

— a termelésben, gazdasá
gosságban elért eredmények;

— a munkaszervezésben, 
műszaki fejlesztésben elért 
eredmények;

— az üzemi balesetek szá
ma és körülményei;

— a KISZ-szervezet akció- 
programjából vállaltak időará
nyos teljesítése.

Mária néni köszönete
■Visszatérve az előző szám

ban megjelent cikkünkhöz: 
„Mária néni gondoskodásra 
vár" című írás meghallgatásra 
talált. Örömmel közölhetjük, 
hogy elsőként a „Déry Miksa" 
szocialista brigád jelentkezett. 
Kollektíván felajánlva segítsé
güket olyan munkák elvégzé
sére, mint a villanycsengő be
szerelése, a lakás elektromos 
hálózatának átvizsgálása és a 
hibák javítása, a téli tüzelő el
rendezése.

Kolep Ferenc, a brigád ve
zetője elmondta, hogy úgy ér
zik, a patronálás ezen módját 
meg tudják oldani, de embe
rileg a közelség megteremtését 
és a magány enyhítését az 
idős néninél egy másik, és fő
leg női dolgozókból álló szo
cialista brigádnak kellene ma

Munkaverseny-vállalásunkat 
nagy gonddal állítottuk össze, 
hiszen látványos', számszerű 
adótokat (teljesítményszázalék, 
alap- és segédanyag-megtaka
rítás. stb.) nem produkálhat
tunk, mivel nem vagyunk ter
melő brigád. Ezért olyan fel
adatokat vállaltunk, mint a 
nagyobb fordulatszómmal mű
ködő Fecske gyártógépek ter
mékeinek kiemelt minőségi el
lenőrzése, a minőséget elsősor
ban befolyásoló paraméterek 
kimérése, fokozott ellenőrzése. 
Az „Alkotó Ifjúság" pályázaton 
való eredményes részvétel és 
a KISZ akcióprogramjából vál
lalt társadalmi munkák. A bri
gádoktól beküldött önértékelé
seket a KISZ-bizottság értékel
te és 1977. május 17-én a jó 
munkát végzett kollektívák ve
zetőinek ünnepélyes keretek 
között átadta Piti Zoltán, a 
KISZ megyei titkára a jutalma
kat. A 176 brigádból 8 brigád 
kapott jó munkája elismerésé
ül oklevelet és részesült 3500 
forint pénzjutalomban. Ebben 
a megtisztelő elismerésben ré
szesült brigádunk is. A jutal
mak átadása után a KISZ-ve- 
zetők az ifjúságot érintő kér
désekről beszélgettek a szocia
lista brigádok képviselőivel.

Cserepes Károlyné

gára vállalnia. — Ez ideig 
ilyen brigádunk még nem je
lentkezett.

A másik segítőkész brigád 
az éjszakai „Szerviz" szocialis
ta brigád volt, aki a felhívásra 
mindjárt tettel válaszolt. A bri
gád egyik tagja, Békefi Ernő 
gépmester az éjszakai műszak 
befejeztével az elmúlt hét egyik 
napján felkereste Mária nénit, 
és a kis „Kékes" televíziót 
megjavítva visszaadta Mária 
néni „egyetlen társát". Békefi 
Ernő vállalta, hogy a televízió 
időszakos karbantartását és 
esetleges javítási munkáit a 
jövőben is el fogja látni.

Mária néni örömét, szívből 
jövő köszönetét ezúton tolmá
csoljuk.

Bérces! Istvánné



A vállalati szb napirendjén szerepelt

a tömegsport, az üdülés, 
a segélyezés helyzete
Sikeres oktatási évet zártunk

„Az szb első félévre elfo
gadott munkaterve szerint má
jus 27-én rendes ülést tartott." 
Ez a mondat vállalati lapunk 
hírrovatában is megjelenhe
tett volna, esetleg a szóba- 
került témák egyszerű felso
rolásával. Egy másik, ilyen jel
legű információ: „május 31-én 
bizalmi értekezletet tartott az 
szb, melyen az időszerű moz
galmi kérdésekről volt szó. 
Lássuk hát, mit is takar a 
két rövid hír, mivel foglalkoz
tak az szb tagjai és a bizal
miak, amikor a kívülálló szá
mára talán semmi sem indo
kolja egy-két tucat ember ösz- 
szehivását.

Az szb üléséről: az erede
ti munkaterv szerinti program 
két pontból állt, ez további 
hárommal egészült ki. Ezek a 
következők voltak:

Krausz Józsefné agit-prop. 
felelős terjesztette elő az 
1976/77. évi politikai oktatás 
zárójelentését. Megállapította, 
hogy az oktatási év sikeres 
volt, az érdeklődést nemcsak 
felébreszteni sikerült, hanem, 
ami jóval nehezebb feladat: 
fenntartani is az év folyamán.

Gasteiger Lászlóné üdülési 
felelős tájékoztatta az szb-t 
az idei szezonra való felké
szülésről. Elmondta, hogy a 
megyétől és a tröszttől kapott 
beutalókon kívül a vállalat sa
ját pénzeszközeiből már ed
dig több mint 80 ezer forin
tot költött a balatonbogfári és 
a harkányi üdülő bérletére. 
Ezen kívül más vállalatoktól is 
vettünk át beutalókat és dol
gozóink is többet kaptak a 
házastársaik révén, mint az 
előző években, mégsem sike
rül a jogos igényeket kielégí
teni. Továbbra is gondot okoz 
egyes beutalók felhasználása; 
mert csaknem mindenki július 
—augusztusban kíván üdülni. 
Ez pedig megoldhatatlan fel
adat. Figyelemre méltó volt a 
tájékoztató azon megállapítá
sa, hogy ennek ellenére nincs 
még gazdája egy augusztusi 
cseh egyszemélyes turista be
utalónak.

Hegyi József sportfelelős be
számolt az üzemi tömegsport 
helyzetéről, a legutóbbi ered
ményekről, valamint a mozgó
sítás problémáiról. Megállapí
totta, hogy eddig sajnos nem 
hoztak átütő sikert a sportbi
zottság kezdeményezései, el
sősorban dolgozóink nagy 
többségének nem kielégítő 
hozzáállása miatt. Úgy érzem, 
ez nagyon sokunkra jellemző: 
sokkal többet panaszkodunk 
az egészségünk romlásáról, 
mint amennyit teszünk annak 
megóvásáért.

Bércesi Istvánné TT-elnök tá

jékoztatást adott az idei első 
negyedév segélyezési munká
járól, , amelyet kielégítőnek 
ítélt. Ismertette a számszerű 
adatokat, melyek szerint a 
csoportvagyonból 26 fő 9050 
forint összegben, míg a válla
lati alap terhére további 18 
fő 7100 forint összegű segély
ben részesült. Jelentést tett to
vábbá az első negyedévi táp
pénzes helyzetről, megemlítve, 
hogy az intézkedések ellenére 
a kiesett napok száma kis
mértékben emelkedett. Két 
dolgozónál volt kénytelen a 
TT táppénz megvonást eszkö
zölni: az orvosi utasítások be 
nem tartása, illetve táppénz
csalás miatt.

Befejezésül a gazdasági fe
lelős ismertette az előző ülés 
óta befejeződött központi el
lenőrzés jegyzőkönyvét. A rész
letes beszámoló helyett most 
hadd szorítkozzak két kiraga
dott, de talán jellemző idé
zetre a jegyzőkönyv szövegé
ből: „A revízió — a vizsgá
lat alapján — megállapítja, 
hogy az alig két évre vissza
tekintő szb igyekszik a reá 
bízott feladatokat a tőle tel
hető legjobban elvégezni.

A bizalmi értekezlet az 
alapszervezet gazdasági- és 
létszámhelyzetének ismerteté
sével kezdődött. Az utolsó 
összejövetel óta az anyagi 
helyzet tovább javult, s két 
évvel a választások után már 
nyugodtan elmondhatjuk: te
vékenységünket szilárd pénz
ügyi alapokon folytathatjuk. A 
megbeszélés időpontjában még 
a taglétszám alakulása is ked
vező képet mutatott a 770 
fő rendes tag és a 220 jog- 
fenntartó adatával. Elhang
zott azonban (mint csaknem 
minden alkalommal) a kérés: 
foglalkozzon a bizalmi gárda 
többet az újonnan munkába 
állókkal, amely valamennyiünk 
érdeke.

Kiemelten foglalkoztunk az
zal a revizori javaslattal, hogy 
a szülési és temetési segélyek 
kifizetése a tagok érdekében 
tovább gyorsítható. Megbe
széltük a bizalmiakkal az szb 
ülésen e tárgyban hozott ha
tározat gyakorlati végrehajtá
sának módját. A lebonyolítási 
részletkérdések taglalását itt 
most mellőzöm, az érintett dol
gozók bizalmijuktól minden 
szükséges felvilágosítást meg
kapnak. Arra azonban talán 
nem árt felhívni a tagjaink 
figyelmét, hogy a soron kívüli 
kifizetések lehetősége a ta
valyinál sokkal szigorúbb ke
retgazdálkodás alá vont szo
ciális segélyekre, valamint az 
OMB előlegekre nem terjed

ki. Ezeket továbbra is a se
gélyezési bizottság havonta 
egyszer bírálja el, mert más
képp a fedezetek betartása és 
igazságos elosztása nem bizto
sítható!

Sor került még az 1977—78- 
as évi szakszervezeti politikai 
oktatás jelentkezési lapjainak 
kiosztására, a tanfolyamokról a 
bizalmiak '' adnak felvilágosí
tást, beiratkozni is náluk le
het.

Dénes Sándor

A termelési gyakorlat segíti a tanulást

Diákok a gyárban
Valamelyik nap, ahogy be

léptünk reggel az irodaépület
be, szokatlan zajra lettünk fi
gyelmesek. Körülbelül 10 kö
zépiskolás kislány állt a mun
kaügyi osztály előtt, várták, 
hogy termelési gyakorlatuk 
megkezdése előtt az utolsó for
maságokat el tudják intézni. 
Nekünk, akik minden nap ezer 
információt kapunk, figyelem
mel kísérhetjük a termelés, egy 
gyár életének minden mozdu
latát, sokminden nem jelent 
olyan élményt, újdonságot 
mint az iskolából idecsöppent 
diákoknak.

Rendkívül fontos az, hogy 
ezek a gyerekek — már félig 
felnőttek — mit látnak, ho
gyan látnak, hiszen a munká
ról alkotott véleményük, eset
leg az itt látottak alapján ala
kulhat ki és pályaválásztásuk- 
ba is beleszólhat ez az egy
hónapos gyakorlat.

Igaz, hogy az első napok
ban még nem lehet megala
pozott véleményt mondani, 
mégis megkérdeztem néhány 
tanulót, hogy mi a vélemé
nyük a munkáról, az üze
münkről, mi az, ami az első 
pillanatban megragadta fi
gyelmüket.

Kovács Katalin harmadikos 
vegyipari szakközépiskolás már 
nem először van üzemi gya
korlaton. Megjegyezte, hogy 
első pillanatban a tisztaság, a 
rend ragadta meg a figyel
me*, korábban nem voltak 
ilyen tapasztalatai, általában 
a tisztaság és az üzem fo
galma az ő értékítéletében 
nem estek egybe. Jóleső érzés 
volt ezt hallani, mert egy ki
csit ez is bizonyítja azt, hogy 
a rend és tisztaság amiért az 
utóbbi időben nagyon sokat 
tett a vállalati kollektíva, meg
nyugtatóan kezd alakulni.

Waltz Beáta az érdekes gé
pekről beszélt, Jancsinéról és 
Paulinéról, akik igen lelkesen 
foglalkoznak velük: akik rész-

A KISZ programjából
A május hónapban megvá

lasztott KISZ-bizottságunk a 
már korábban összeállított ak
cióprogram keretében kezdte 
meg munkáját. Jelenlegi leg
fontosabb feladatunkként a 
szervezettség növelését jelöltük 
meg. Ennek érdekében mind
két alapszervezetünknél patro
náló csoportot hoztunk létre. A 
csoportok tagjai között KISZ- 
és párttagok egyformán szere
pelnek. Munkájuk eredményes
ségét bizonyítja, hogy megala
kulásuk óta KISZ-szervezetünk 
létszáma Jó fővel gyarapodott.

A mennyiségi létszámnövelé
sen túl elsősorban a minőségi 
emelkedést tartjuk szemelőtt. 
Célunk, hogy vállalatunk min
den arra érdemes fiatalja Kom
munista Ifjúsági Szövetségünk 
tagja legyen. A legjobb aján
ló erre a mindenkor becsület

Mérésgyakorlat laboratóriumi analitikai mérlegen

letesen elmagyarázzák az elő
készítés és a papírosztály fel
adatát, munkáját. Beáta meg
jegyezte, hogy bár nem köte
lező a termelő munkába való 
részvétel, de nem tudtak el
lenállni és besegítettek a fil
tereseknek. Szakmailag is so
kat jelent nekik az, hogy a 
technológián végig mennek, 
mert harmadikban ennek a 
tantárgynak a tanulását nagy
ban megkönnyíti. Nemcsak a 
könyvre és a rajzokra vannak 
utalva, hanem hasznosítani 
tudják azt is, amit itt a gyár
ban tapasztaltak, tanultak. 
Pál Mária is megerősíti azt a 
véleményt, hogy hasznosabb, 
ha az üzemet is megmutatják, 
mert laboratórium az iskolá
ban is van, itt viszont megis
merkedhetnek egy gyár mun
kájával, valóságos arcával.

tel végzett gazdasági munka.
Az ebben az évben indult 

„Edzett ifjúságért" mozgalom
ban máris szép sikert könyvel
hetünk el magunknak. Május 
29-én részt vettünk a Fábián 
Béla úti Nevelési Központ ál
tal szervezett sportnapon. Ered
ményünk: az összesített pont
verseny első diját nyertük el.

KISZ-fiataljaink az egyéb 
sportrendezvényeken is sikerrel 
szerepeltek, így pl. a dolgozó 
nők megyei sportnapján egy 
második (labdarúgás) és egy 
harmadik (kötélhúzás) helye
zést szereztek.

Női labdarúgócsapatunk az 
SZMT-Kupa versenysorozat első 
három fordulójában fölényes 
győzelmet aratott. Gratulálunk 
és további eredményes szerep
lést kívánunk.

Szakácsnő

Mikes Valériának sem ez az 
első üzem, ahol nyári gyakor
latát tölti. Nagyon jónak tart
ja, hogy minden nyáron vala
milyen üzembe lehet menni, 
csak azt hiányolta, hogy az 
eddigiek során nem igen fog
lalkoztak velük, esetenként 
olyan munkát is kellett végez
ni, amely nem tartozott szo
rosan a szakmai gyakorlathoz.

A diákak segítése túlmun
kával jár, de megéri. Egyrészt 
azért, mert lehet, hogy egy 
ilyen nyári . gyakorlaton dönti 
el néhány ember, hogy pont 
ennél a vállalatnál akar az 
iskola elvégzése utón dolgoz
ni, másrészt azért, mert egy 
jól megszervezett termelési 
gyakorlat nagyon sokban elő
re tudja vinni az iskolában 
oktató pedagógusok munká
ját is. Sigora Irma

Békegyűlés
vállalatunknál

Ma, a második világháború 
után 32 évvel sem lehetünk 
biztosak a béke ügyében, hi
szen köztudott, hogy a világ 
békéjét potenciálisan veszé
lyeztetik a nagyhatalmak bir
tokában lévő tömegpusztító 
fegyverek. Fokozza ezt a ve
szélyt az is, hogy jelenleg is 
a világ több pontján folyik 
fegyveres harc és igen sok az 
olyan ország, ahol a háborús 
politika ma is élő valóság. Eb
ből következik, hogy a világ
béke megőrzéséért szakadatla
nul harcolni kell és minden 
embernek kötelessége, hogy 
helytállásával, meggyőződésé
vel részt vegyen ebben a 
harcban.

Azért, hogy megismerjük a 
békéért folytatott harc jelen
leg legfontosabb feladatait, 
vállalatunknál június 13-án 
fél 3 órai kezdettel békegyű
lés volt az ebédlőben. A bé
kegyűlést a Hazafias Népfront 
belvárosi I. körzeti bizottsága 
rendezte a békehónap kereté
ben. A gyűlésen részt vettek 
Molnár Józsefné, az Országos 
Béketanács tagja, dr. Sulyok 
András, a HNF l-es körzeti 
bizottságának titkára, a vál
lalat gazdasági vezetői és tö
megszervezetének képviselői, 
valamint a téma iránt érdek
lődő dolgozók. A békegyűlés 
szónoka P. Kovács Tibor, az 
Országos Béketanács Elnöksé
gének tagja volt. Az előadás 
témája a helsinki Békekonfe
rencia záróokmányának értel
mezésével kapcsolatos új ál
láspontok ismertetése, a vla
gyivosztoki tanácskozás fonto
sabb megállapodásai és a 
jelenleg aktuális belgrádi elő
készítő konferencia célkitűzé
sei voltak. Az előadó méltat
ta a világ haladó gondolko
dású erőinek összefogását a 
béke megőrzése érdekében, a 
fegyverkezés csökkentésére és 
az egyes hadászati fegyverne
mek végleges betiltására tett 
erőfeszítéseit. Külön kitért a 
Carter kormány képviseletében 
Moszkvában eljáró Vance kül
ügyminiszternek, a helsinki bé
kekonferencia megállapodásai
val és a vlagyivosztoki megál
lapodással kapcsolatban tett 
kijelentéseire, amelyek még a 
tőkés világban is visszatet
szést váltottak ki.

Az előadás végén Molnár 
Józsefné, az Országos Béke
tanács tagja hozzászólásában 
kiemelte a nők tevékenységé
nek jelentőségét a békéért 
folytatott harcban.

A kánikula ellenére is szép 
számmal megjelentek, érdeklő
déssel hallgatták az ismerte
tést, hiszen a béke ügye min
den becsületes, hazáját, csa
ládját és embertársait szere
tő ember számára fontos és 
lényeges kérdés.

Befejezésül Dénes Sándor, 
az szb és a gazdasági veze
tés nevében megköszönte az 
előadónak a színvonalas be
számolót.

dr. Simonné

Tedd szebbé és vonzóbbá gyáradat!
A rendet, a tisztaságot

• » nemcsak szeretni, de
akarni is kell, — summázta vé
leményét a gyár egyik mun
kása. A Pécsi Dohánygyárban 
május közepétől egyikben sincs 
hiba. S hogy mennyit változott 
e röpke egy hónap alatt a te
rület és az épületek tisztasága, 
azt nemcsupán a külső szem
lélődök veszik észre. A dolgo
zók, kik napjaik jó részét itt 
töltik, némi büszkeséggel mu
tatják a hadsereg rendjével ve
tekedő udvart, a hulladéktól, 
csikkhalmazoktól mentes rak
tárhelyiségeket. Vajon mennyit 
fizethet a gyár a takarításért? 
— fogalmazódik meg bennem 
a kérdés, de aztán elütöm, 
hisz köztudott a nagy munka
erőhiány. Takarítót találni meg 
aztán ..,

A titkot Kovács //. István, a 
Zrínyi Miklós szocialista brigád 
vezetője tárta fel:

— A II. pártalapszervezetben 
már többször szóba jött, hogy

A mozgalomhoz minden brigád csatlakozott
milyen piszkos, szemetes a gyá
runk. Beszéltünk, beszéltünk ró
la, de jó darabig nem tettünk 
semmit. Tavaly megpályáztuk a 
kiváló címet, idén vártuk az 
eredményt, hogy vajon sikerül-e 
elérnünk. A termelési mutatók 
jók voltak, így' joggal biza
kodtunk. Mikor megtudtuk, 
hogy a higiénia hiánya miatt 
nem lettünk kiválóak, akkor el
határoztuk, hogy többet ez 
nem fordulhat elő. Az anyag- 
és áruforgalmi osztály két bri
gádjának, — a Gagarinnak és 
a Petőfi Sándornak a vezetői
vel összeültünk s tanakodtunk, 
hogy mit lehetne tenni. Május 
közepén a vállalatvezetéssel 
egyetértésben a szakszervezet 
összehívta a szocialista brigá
dokat, ahol a három brigád

felhívással fordult a többi kol
lektívához a gyár tisztaságá
nak, rendjének helyreállításá
ért. A mozgalom neve „Tedd 
szebbé és vonzóbbá gyáradat 1" 
lett, amihez valamennyi szocia
lista közösség csatlakozott.

— A 32 brigád felosztotta 
maga között a gyár területét, 
minden zegét-zugát, - mond
ja Hirczl József, a Gagarin 
vezetője. — A mi részünk a 
legnagyobb, de ez így termé
szetes. A raktárak, a szemét
telep, a selejtkarton-bálázó 
hely tisztántartása a felada
tunk. Két nap alatt 103 kar
tonbálát raktunk össze. Irtóza
tosan nagy munka volt. Egyéb
ként amióta a mozgalom be
indult, mindenki vigyáz a tisz

taságra. Még magunkat is el
lenőrizzük. De hát ez így van 
rendjén.

- Sajnos mindenkire nem 
tudunk rászólni, — mondja Fi
tos László, a harmadik felhí
vást tevő brigád vezetője. - 
A területünk határos a Bacsó 
Béla úti autóbusz-pályaudvar
ral. Nagyon sok papírhulladé
kot átdobóinak a kerítésen. 
Mielőtt a szeméttárolót körül
kerítették volna a Jóskáék, bi
zony még tűz is lehetett vol
na. Mert gyakran még égő ci
garettát is áthajítanak.

- De ha a dolgozóink kö
zül szemetel valaki és nem 
vesszük észre, hogy ki volt, ak
kor csak annyit kell mondani

idősebb brigádtagjainknak, 
hogy golyóstollra, s tudják, 
hogy mi a teendő. Magunk 
között tréfásan golyóstollnak 
nevezzük a söprűt — meséli ne
vetve Hirczl József.

Beszélgetésünk során Kovács
II. István említette, hogy régeb
ben a munkafegyelemhez tar
tozott a tisztaság. De hozzá
tette, hogy akkor tolongtak a 
kapu előtt a munkára várók s 
kényszerítve voltak a gyári 
munkások, mert nem volt elég 
csak jól dolgozni ... Manap
ság nem várnak munkára em
berek tízezrei, de ez így van 
rendjén. A tisztaságot azonban 
meg kell követelni. Ez elvárás 
is. A Dohánygyárban dolgozók 
ezt maguktól várják el. Bizo

nyítja ezt a Tedd szebbé, von
zóbbá gyáradatI mozgalom is. 
Baranyában ez az első ilyen 
jellegű kezdeményezés. A jó 
példát a többi vállalat is kö
vethetné. Megéri.

*

ZL mozgalom értékelése: Bor- 
' » dács Erzsébet higiénikus, 
Révész Sándor üzemrendészeti 
vezető és Kovács Jenő munka- 
verseny-felelős hetenként érté
kelik a brigádok vállalásának 
teljesítését 0—10 pontig. Év vé
gén e pontszámok összege ad
ja a verseny végeredményét. A 
kiemelkedő teljesítményt elért 
brigádok munkáját elismerik.

R. N.



Befutott a Sopianae és a Metropol MGI-wízsgalat

Kocsány- 
feldolgozás 
a Pécsi 
Dohány
gyárban
lesz-e magyar Marlboro?

Két napon át tucatnyi té
ma került terítékre azon az 
országos főmérnöki értekezle
ten, amelyet a hónap köze
pén tartottak gyárunkban, s 
amelyen részt vettek a Do
hányipari Vállalatok Trösztje 
vezetői is, élükön dr. Móger 
János vezérigazgatóval. A do
hányipar vezető műszaki szak
emberei többek között számot 
vetettek az iparág ötödik öt
éves tervében szereplő fejlesz
tésekkel. Ami ebből minket, 
pécsieket különösképpen érint 
és érdekel: remélhetően már 
a jövő esztendőben nagyobb 
gépi beruházás elé nézhetünk, 
ezzel gyárunkban megoldódik 
a kocsányfeldolgozás. A má
sik: tovább kell növelnünk a 
kettős fiiterű cigaretták, a 
Sopianae és a Metropol gyár
tását.

Mint tudjuk, eddig a do- 
hánykocsánnyal nem nagyon 
tudtunk mit kezdeni. Egy ré
szét belekevertük a dohányba, 
ami persze rontotta a minősé
get (a fináncláb a dohányo
sok bosszúsága), a másik ré
szét kidobtuk. Mondanunk 
sem kell, a minőségről most 
már nem is beszélve, takaré
kos világban élünk, egy mor
zsáját sem hagyhatjuk veszen
dőbe menni a dohánygyártás 
e fontos melléktermékének, ak
kor, amikor a tőkés piacokról 
amúgy is tetemes dohánybe
hozatalra szorulunk. Nagyon 
is indokolt tehát a kocsány 
feldolgozása.

Erre egyébként már voltak is 
terveink, hogy a feldolgozást 
1979—80-ra megoldjuk. A fő
mérnöki értekezleten most ar
ról volt szó, hogy esetleg hoz
zuk előre a beruházást, s a 
munkálatokat a jövő évben in
dítsuk. A harmincmillió forint 
költségű beruházás tulajdon
képpen gépi fejlesztés, a kér
déses gépsort gyárunk alag
sorában, a dohányelőkészítő
ben állítanánk be. Kifejeztük 
készségünket, amennyiben van 
rá pénz és gyorsan beszerez
hető, mi már jövőre örömmel 
fogadjuk a kocsányfeldolgozót, 
azzal együtt, hogy tisztában 
vagyunk vele, beállítását a ter
melés mellett kell megolda
nunk. Ami minket illet, szep
tember elsejéig elkészítjük a 
beruházási programot, s a 
kérdésre akkor visszatérünk.

Kettős filterrel
Csak úgy mellesleg: ko- 

csányfeldolcjozóra tulajdon
képpen minden hazai gyá
runknak szüksége van. Miután 
Pécsett megoldódik a feldol
gozás, minden bizonnyal rá
következik a sor a többi gyár
ra is. A kocsányhoz hasonló
an egyébként a dohánypor fel
dolgozása is megoldódik. Deb
recenben az év végén állítják 
üzembe az évi 900 tonna ka
pacitású dohányfólia-gyárat. 
Túl azon, hogy a dohánypor
ból értékes fólia készül, valu
tát takarítunk meg, a Corvi

Főmérnöki értekezletet tartottok vállalatunknál, a tröszt vezetői. Képünkön balról Jobbra: dr. 
Móger János, □ DOVÁT vezérigazgatója, Vajdics Zoltán műszaki-fejlesztési főosztályvezető, 
Héjas Ferenc főosztályvezető-helyettes és Győriványi Béla termelési és kereskedelmi osztály- 
vezető. Nagy László felv.

nőkhöz és a szivarokhoz nem 
kell többé nyugatról vásárol
nunk a fóliát.

A Pécsi Dohánygyárban a 
kettős fiiterű cigaretták terme
lése az idén a tavalyinak a 
duplája lesz, vagyis a Sopia
nae és a Metropol cigaretták 
termelését immár feltornáztuk 
évi 1 milliárd darabra. Ez 
azt jelenti, hogy a pécsi So
pianae és a Metropol befu
tott a piacon. Keresletük ál
landóan nő, s erre természe
tesen figyelemmel kell len
nünk. A másik fő feladatunk 
éppen ez — a kettős fiiterű 
cigaretták gyártásának továb
bi növelése. Ehhez a jövő esz
tendőben remélhetően újabb 
kombinált filtergyártó gépet 
állíthatunk be. Döntés még 
nincs, majd ha csak tisztá
zódnak az iparág jövő évi fej
lesztési lehetőségei.

Ide kívánkozik még az a 
megnyugtató hír, a kettős fii
terű cigaretták gyártását most 
már az sem akadályozza, hogy 
időközben az aktívszén 'gyártá
sával idehaza leálltak, az ak- 
tízszenet külföldről hozzák be, 
az ellátás folyamatos.

Mindemellett az országos 
értekezlet során megragadtuk 
az alkalmat, hogy a tröszt Pé
csett járt vezető munkatársai
tól a dohányipar jövőbeni új
donságairól is érdeklődjünk. 
Az ipar a közeljövőben egyet
len új cigarettaféleséget kíván 
piacra hozni, úgy gondoljuk, 
nem szegjük meg a cigaret
ták reklámozási tilalmát, ha 
üzemi híradónkban a nevét is 
eláruljuk: a Délibábról van
szó.

Új pipadohány-féleséget nem 
terveznek. Ugyanakkor az ipar 
többet gyárt a nikotinszegény 
cigarettákból (igen keresett a 
Helikoni), viszont nikotinmen
tes vigaretta gyártásáról nincs 
szó.

Licenc nyugatról?
I

Lesz-e magyar Marlboro?
— tettük fel a kérdést, utal
va egyrészt arra, hogy a kör
nyező szocialista országok úgy
szólván mindegyikében gyárt
ják licenc alapján valamely 
neves nyugati cég cigarettá
ját, egyszersmind utalva világ- 
gazdasági napilapunk május 
18-i cikkére, amelyben így te
szi fel a kérdést: Cigaretta- 
licenc, import vagy fekete
piac? A kérdéssel kapcsolat
ban a Dohányipari Vállalatok 
Trösztje álláspontját Bordács 
István műszaki igazgató és 
Tuboly László osztályvezető 
fejtette ki. Ismerkedjünk meg 
most a dohányipar álláspont
jával. Idézet a Világgazda
ságból:

— 1970 óta vannak elkép
zelések márkás nyugati ciga
retta itthoni gyártására. És 
azóta akadozik is az ügy — 
mutattak rá a tröszt vezetői.
— A fő ok: az a követelmény, 
hogy csak kooperációs for

mában, ráadásul nullszaldó 
mellett gyárthatnánk ilyesmit. 
A „kooperáció" lényege az 
lenne, hogy a licencért, a 
technológiáért, egyes nyers
anyagokért dohánnyal fizes
sünk. Dohánnyal. De hogyan? 
Hiszen jelenleg tőkés piacról 
évi 4000 tonna dohányt kell 
vásárolnunk. És nem pusztán 
választékbővítés miatt, való
ságos, mennyiségi dohány
hiánnyal küszködünk.

Párbeszéd a 
Philip Morris-szal

— Ha gyárthatná a do
hányipar a licenc-cigarettát, 
akkor azokhoz a kisebb tétel
ben forgalmazott, jobb minő
ségű cigarettáinkhoz, ame
lyekhez most nyugati import
dohányt adagolunk, nem kel
lene többé dohányt behoz
nunk, mert keresletünk meg
szűnne, így a gyártásuk is. Ál
lítjuk: a most rendelkezésünk
re álló devizaösszegből, ame
lyért dohányt kell importál
nunk, a licenc-gyártáshoz szük
séges összeget úgy „ki tud
nánk gazdálkodni", hogy az 
összeget nem kellene emelni.

— A szó szoros értelmében 
vett kooperációról több okból 
amúgy sem lehet szó: a ciga
rettagyártásban nincs munka- 
megosztás. Licencet kell ven
ni és licencdíjat fizetni. 
Mindennek nemcsak olyan 
közvetlen haszna lenne, hogy 
a jelenlegi importár feléért ál
líthatnánk végül is elő a nyu
gati cigarettát, hanem közve
tett is: a licenc-cigaretta gyár
tásához kapott technológiát a 
hazai cigaretta-félék gyártá
sához is fel lehetne használ
ni.

— Tárgyaltunk mi már a 
Philip Morris-szal, a Reynolds- 
szal, a Kentet is gyártó Lo- 
rylard-dal, a Pali Mall-t gyár
tó holland céggel. Az ered
mény: nem tudunk előbbre
jutni a vázolt okok miatt. A 
Philip Morris egyébként azt 
is javasolta, termeljünk itthon 
annyi és olyan dohányt, ameny- 
nyi a gyártáshoz kell. Ehhez 
magot, szakértőt is ad.

íme, ez a dohányipar állás
pontja. Ugyanakkor kifejtette 
véleményét az illetékes külke
reskedelmi vállalat, a MONIM- 
PEX is. Ennek ismertetésétől 
most tekintsünk el, a lényeg 
az, a Külkereskedelmi Minisz
térium a cigarettalicensz vá
sárlását a magyar dohányter
mesztés fejlesztéséhez köti.

A legújabb fejlemény: is
mét tárgyaltak a Philip Mor
ris-szal, hogy dolgozza ki és 
tegyen ajánlatot a dohány- 
termesztés komplex fejleszté
sére. Most tehát várni kell az 
ajánlat megtételére. Végül is 
azt szeretnénk elérni, hogy a 
cég megfelelő vetőmagot,

technológiát, szükség esetén 
szakirányítást biztosítson, hogy 
egy új fajtájú, megfelelő mi
nőségű, nagy átlagtermést biz
tosító dohányt lehessen Ma
gyarországon meghonosítani, 
amit aztán fel tudnának hasz
nálni a licenc-cigaretta gyár
tásához.

M. Z.

Szerelik
a csomagológépet

Az ú] B 18-as csomagológép

Ez évi legfontosabb építő
ipari beruházásunk a fürdő-öl
töző emeletráépítése. A tervek 
a kitűzött határidő előtt elké
szültek, júniusban leszállításra 
kerülnek. Ez a kapacitásbőví
tés jelentős munkaerő- és esz
közlekötést jelent, emellett 
gondoskodni kell a megfelelő 
anyagi biztosítékról is. Az elő
zetes számítások szerint az 
építkezés közel 3 millió forint
ba kerül.

A fennálló rendeletek értel
mében kötelező jelleggel tar
talékként el kell különíteni a 
költségvetési összeg 20 száza
lékát, s ez több, mint félmillió 
forint. Az ütemezésnek megfe
lelő, adott időszakra vonatko
zó, tervezett költségeket pedig 
fedezetként kell elkülöníteni. 
Annak ellenére, hogy jelenleg 
rendelkezésünkre áll a jelzett 
összeg, egyéb beruházási fel
adatunknak is eleget kell ten
nünk. A kisebb összegű álló
eszköz-beszerzések mellett a 
legnagyobb volumenű a B 18 
A — BA 5 — BC 2 O csoma
gológépegység, melynek első 
két része már megérkezett, 
üzembe helyezése a csehszlo

A biztonságosabb
beiendezésekéit

Bizonyára sok olvasóban fel
merül a kérdés, mi is az a 
munkavédelmi minősítés? A vá
lasz: vizsgálat, mely azt hiva
tott megállapítani, hogy meg- 
felel-e a vizsgált gép a ha
zánkban érvényben lévő szab
ványok és óvórendszabályok 
előírásainak.

Az új gépek kötelező mun
kavédelmi minősítését a SZOT 
szabályzat 5. §. (3) pontja írja 
elő. A vállalatunknál folyó mi
nősítések a tröszt által az ipar 
területén végzett vizsgálatok 
részét képezik. A vizsgálatot 
a Mezőgazdasági Gépkísérleti 
Intézet végzi. Nálunk a csoma
gológépek közül a Niepmann 
50 RS és 805-ös csomagoló- 
celofánozógép, a KDW II. cso
magoló, a Skoda B 18 A cso
magoló és a Trabant celofá- 
nozó gépek, valamint a MO- 
LINS multifiltergyártó és FS 1 
filterrúdgyártó gépek minősíté
sére kerül sor.

A minősítő vizsgálat célja 
megállapítani az ergonómiai 
szempontok figyelembevételé
vel a gép kezelhetőségét. A 
gépen lévő kezelőelemek ki
képzése, jelölése, mérete, elhe
lyezése megfelel-e a baleset-

vák szerelő segítségével fo
lyamatban van. A gondokon 
segít az az igazgatótanácsi 
határozat, hogy a vállalatok
nál végrehajtott selejtezésből 
származó összeg növeli a fej
lesztési alap saját rendelkezé
sű keretét. Ez ebben az évben 
közel 1,5 millió forint, ez saj
nos csak a fele a teljes terve
zett költségvetésnek. Csökkenti 
a gondokat, hogy szociális 
építőipari beruházás esetén 
nem kell fizetni építési adót, 
ami egységesen a bekerülési 
összeg 10 százaléka. A vállalat 
építőipari kapacitása elég 
szűk, főleg segédmunkásokra 
van szükség.

Mindenképpen el kell tehát 
készíteni a teljes emeletráépí
tési hálódiagramszerű üteme
zést, minden szempont figye
lembevételével, ennek elké
szülte után megállapítható, 
mekkora összeget kell ebben 
az évben ráfordítanunk, és mi: 
lyen mértékben kell igénybe 
venni a szocialista brigádok 
társadalmi munkáját. A haté
konyság- záloga a jó ütemezés, 
a társadalmi összefogás.

Horváth István

mentes munkavégzés feltételei
nek. Az elektromos berendezé
sek megfelelnek-e a szabvány 
előírásainak. Vizsgálják azt is, 
hogy a gép mennyire szennye
zi környezetét üzem közben és 
a kezelő személyekre milyen 
veszélyt jelenthetnek a gép ál
tal előidézett környezeti ártal
mak.

Joggal remélhetjük, hogy a 
vizsgálat teljes részletességgel 
feltárja a gépeinken meglévő 
munkavédelmi hiányosságokat, 
melyek ismeretében azok meg
szüntetésével minimálisra csök
kenthetjük a baleseti veszélyt 
a minősített géptípusoknál. A 
vizsgálatok kezdeti szakaszá
ban is több olyan munkavé
delmi hiányosságot tártak fel 
az MGI szakemberei, melyeit 
eddig elkerülték figyelmünket.

A minősítő vizsgálatok lezá
rása után legfontosabb fel
adatunk a feltárt hibák gyors 
megszüntetése, elsősorban mű
szaki megoldással. Ebben a 
munkában nagy feladat hárul 
majd az újítókra és a műsza
kiakra. A lehető legjobb meg
oldások alkalmazásával olyaq 
állapotba kell hoznunk gépein-: 
két, hogy azok szabályos üze
meltetése ne jelenthessen ve
szélyt a gépen dolgozókra, ja
vítsa a munkahelyi körülmé
nyeket, könnyítse meg a gép
nél végzett munkát.

Bízhatunk abban, hogy a 
vizsgálat, mely jelentős anya
gi ráfordítást igényel, hasznos 
lesz és hozzájárul vállalatunk
nál a munkahelyi körülmények 
javulásához, a baleseti veszély 
jelentős csökkenéséhez, X..

Perlaky József

A Bolyai brigád
vállalása

Lapunk ötödik számában kö
zöltük, hogy megalakult a 
komplex brigád a műszaki osz
tályon. Az alapötlet — Mol
nár Adóm részéről —, már két 
évvel előbb megszületett, de 
a megvalósítást különböző 
okok hátráltatták. 1977. május 
2-án rövid tanácskozás után 
megalakítottuk brigádunkat, 
meghatároztuk nevét és válla
lásaikat, amelyek a követke
zők;

Gyártási porelválasztó át
alakítása olyan rendszerűvé, 
amely nem szennyezi a por
elválasztó helyiség és óvoda 
környékét, ilyen nagy mér
tékben. Az előkészítésben a 
levélsiló alatti kihordó rázó
csatorna átalakítása az osz
tályon használt azonos rend
szerű rázócsatornává. Ez az 
átalakítás csak részben oldja 
meg az ott sűrűn előforduló 
dugulásokat, elakadásokat. A 
probléma teljes megoldása 
csak egy teljes előkészítési re
konstrukciótól várható.

A műszaki osztály munka
köri feladatai közé tartozik az 
alkatrész-gazdálkodás és egyéb 
anyagok felhasználása. Ezen a 
területen azt kívánjuk elérni, 
hogy felesleges készletek ne 
halmozódjanak fel.

Feladatunknak tekintjük, hogy 
minden naptári évben olyan 
újításokat alkossunk és ve
zessünk be, amelyeknél a 
megtakarítás értéke eléri a ne
gyedmillió forintot.

Gyárunk minden dolgozója 
tudja, hogy gépeink szocialis
ta és kapitalista importból be
szerzett gépek. Alkatrészpótlá
suk igen körülményes, drága 
és csak dollárért szerezhetők 
be. Ezen igyekszünk úgy se
gíteni, hogy a lehető legtöbb 
kritikus alkatrészt magyar 
anyagból és vállalatoknál ké
szíttetjük el.

A szocialista módon élni fel
tételnek úgy kívánunk eleget 
tenni, hogy az ősz folyamán 
családos autóstúrát szervezünk 
történelmi nevezetességű he
lyekre.

N. L.
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Sörgyár—Dohánygyár 3:2

Ez a Guth-lövés mellé szállt.

Emlékezve a ..régi időkre”, 
érdeklődéssel figyeltük az 
EDOSZ Kupa során 1977. jú
nius 16-án megrendezésre ke
rült mérkőzést. A Sörgyár régi 
nagy ellenfelünk. Az utóbbi 
tíz évben a mérkőzések többsé
gét, általában késhegyig me
nő harc után megnyertük, ki
sebb részben elvesztettük, el
vétve döntetlent játszottunk. A 
sörgyári mérkőzéseken „bun
dán" kívül minden előfordult: 
volt filcbordás akció és gól, 
volt ököl- és szájpárbaj, nagy 
és pici gólok, lyukrágások hor
gonylánccal biztosított lábak
kal, mammutmozgású hátvéd 
villámszélsővel, véradás utáni 
bírókergetés. stb. Szóval, ha
gyománya van ennek a meccs
nek.

A mérkőzés jó időben kez
dődött, a szél enyhe volt, a 
labda irányát nem befolyásol
ta. Vezette (a hagyományok
hoz híven): Szőke Gábor.

EPOSZ Kupa

Két pont előnnyel a táblázat élén
Vállalatunk sportkedvelő dol

gozói az elmúlt hónap alatt 
több rendezvényen vettek részt. 
Az előző időszakhoz hasonló
an, a nagyobb tömeget a kis
pályás labdarúgás mozgatta 
meg.

Női labdarúgócsapatunk 
szervezett bajnoki fordulókon 
nem vesz részt, ezzel szemben 
tagjai lelkesen képviselik vál
lalatunkat a barátságos és ku
pamérkőzéseken. Eddig vala
mennyi mérkőzésen eredmé
nyes volt együttesünk, felül
múlta játékával ellenfelét.

A csapat benevezett az 
SZMT-kupa mérkőzéssorozatra. 
A játékosok eddig elért ered
ményeikkel biztosították ma
guknak azt, hogy ellenfeleik az 
egyik legütőképesebb gárda
ként tartják őket számon.

Az SZMT-kupa lejátszott va
lamennyi mérkőzése fölényes 
győzelemmel végződött: 
Dohánygyár—Porcelángy. 4:1
Dohánygyár—Vendégl. V. 6:1 
Dohánygyár—Szikra Ny. 5:0

Június 5-én a pécsújhegyi 
sportpályán megrendezett dol
gozó nők sportnapján labda
rúgócsapattal szerepeltünk, $ 
a végeredmény a megérdemelt 
második helyezés.

Férfi kispályás labdarúgó 
csapatunk a városi bajnokság 
első osztályában az utóbbi 
időben javuló formát mutat. 
Ugyanez a csapat az EDOSZ 
kispályás labdarúgó-bajnokság 
fordulóin jó játékkal jelenleg 
a táblázat élén áll, bár az 
elmúlt héten elvesztette veret
lenségét.

Azt lehet mondani, vala
mennyi mérkőzést különösebb 
nehézség nélkül sikerült meg
nyerni, az egyetlen kisiklást az 
erősen tartalékos felállással in
dokolhatjuk, s talán közreját
szott a hirtelen beköszöntött, 
szokatlanul meleg idő is.

Másik férficsapatunk a me
zőny második felének elején 
található. A nyolcadik forduló 
után, egy győzelemmel, egy 
vereséggel és hat döntetlennel

Támadtunk az első percek
ben. 3. perc: Tolnai előreíveli 
a labdát, egy térölelő átadás
sal, Albrecht bemutatja a fe
jelő cselt; de a fejét lehúzza. 
Gáli 0:1.

6. perc: Guth „beverekszi” 
magát a hatoson belülre, mel
lé lő. Gólhelyzet voltl

Feljönnek a sörgyáriak. Ve
szélyességüket három partdo
bás és egy szöglet jelenti.

12. perc: balszéli mezőny
játék, keresztlabda a sörgyári 
jobbszélsőnek, aki a hatos vo
nalán állva félfordulattal nagy 
gólt lőtt: 1:1.

Nálunk zavar,' ellenfelünknél 
öröm. Egy-két sörgyári táma
dás, de védelmünk összerázó
dik. Lefutásaik veszélyesek, ke
resztlabdákkal próbáljuk az el
lenfél védelmét szétzilálni.

16. perc: sakk-matt az ellen
fél védelme. Guth egy jó lab
dával betör a hatoson belül
re, .támadja a hátvéd, eléje

a „döntetlenek" csapatának is 
nevezhetnénk. Legtöbb esetben 
jobb játékkal, balszerencsénk
re, s az ellenfél szerencséjére, 
meg kellett elégednünk egy 
ponttal.

Az EDOSZ-bajnokság állása 
a nyolcadik forduló után:

1. Dohánygyár I. 13
2. Sütőipari Vállalat 11
3. Sörgyár n
4. Húsipari Vállalat I. 10
5. Pincegazdaság 9
6. Tejipari Száll. Váll. 9
7. Gabonaforgalmi Vállalat 8
8. Dohánygyár II. 8
9. Húsipari Vállalat II. 7

10. Tejipari Vállalat I. 4
11. Tejipari Vállalat II. 4
12. Baromfifeldolgozó V. 2

G. J.

Vízszintes: 1. „Elrémülve te
kint oh temető reád, A tündér 
hatalom, s a ragyogó dagály.’’ 
A függ. 20. sz. alatti költő „A

Nagy László (elv.

vetődik a kapus, de Guth ön
zetlenül átadja a baloldalon 
érkező Milkovicsnak a labdát, 
aki- jobb külsővel nagy gólt 
akar lőni — TACCS a szöglet
nél.

Második félidő: sörgyári per
cek, tűzijáték a kapukra. Fel
tűnő volt, hogy a félidő nem 
megnyugvást, hanem kapko
dást eredményezett, védekezé
sünkben. Támadásaink a fél
pályáig jutottak csak el.

25. perc: sörgyári szögletrú
gás, nagy helyezkedés. A lab
da ívelten a bal felső sarok 
felé tart, Piszár kapusunk némi 
bizonytalankodás után „lep- 
kézve” véd.

28. perc: első támadásunk a 
második félidőben. Milkovicsa 
félpálya környékéről ível a 
jobbszélen felfutó Tolnai elé, 
aki szorongatott helyzetben 
hosszan szökteti magát.

29. perc: sörgyári gól, me
lyet Mayer szerzett (talán 
ugyanúgy, mint 20 évvel ez
előtt a gépipari csapatában) 
2:1.

32. perc: keményedik a mér
kőzés. ' Szabadrúgáshoz jutunk, 
melyet Albrecht perdít kapu 
felé, hárít a kapus. Az ellen- 
támadás során Piszár üggyel- 
bajjal véd.

33. perc: sörgyári szabadrú
gás a kapunktól 12 méterre. 
Az ismételt bombalövés mellé 
talál.

34. perc: Guth „feltámad". 
Szorult helyzetből a hatosról 
csak perdíteni tud.

35. perc: Guth—Milkovics 
támadás és Albrecht a védők 
mögé kerülve a kaputól 2 mé
terre nem hibáz. Szép volt!

39. perc: jobboldali sörgyári 
támadás, magasan átívelt lab
da a sörgyári balszélső feje 
felett már elszáll, amikor a 
szélsőt Léránt kézzel ellöki. 
Vitathatatlan 7-es — gól — 
3:2. Reméljük, máskor jobban 
sikerül I

Magyar Miklós

temető" című versének egy 
részlete. A fenti idézet folyta
tásának egy részlete (zárt be
tűk: A. E. A,). 13. Spanyol tar-

Hírek
— Június 9-én a Fábián Bé

la út#' nevelési- központ által 
meghirdetett „Ifjúmunkás Ku
pa" sportnapon gyárunk csa
pata az első helyet nagy fö
lénnyel szerezte meg. Négy 
versenyág szerepelt a nap 
programjában: sakk, asztalite
nisz, asztalifoci és kispályás 
labdarúgás. Valamennyi ver
senyszámban helyezést értünk 
el.

*

— A Pécsi Dohánygyár 1977. 
június 30-án 15 órakor tartja 
nyugdíjas dolgozói találkozóját, 
melyre ezúton is meghívja va
lamennyi nyugdíjas volt dolgo
zónkat.

Városi ÖHV

Dicséretes
eredmények

A város összetett honvédel
mi verseny minden évben ne
héz feladat elé állítja az 
MHSZ-klubunkat. öt korcso
portban kell versenyzőt nevez
ni és a fizikai megterhelés is 
sokkal nagyobb, mint a Hon
védelmi Kupa lövészversenyen. 
Az 1977. évi összetett honvé
delmi verseny a Pécsi Bőrgyár 
pályáján zajlott le, 1977. júni
us 5-én.

Kitűnő időben Maros Tibor, 
a Városi MHSZ titkára nyitotta 
meg a versenyt. A nevezett 
klubok létszáma 21 volt, ami 
az elmúlt évekhez viszonyítva 
emelkedő tendenciát mutat. 
Klubunk a becsületes helytál
lást tűzte ki célul, de kelle
mes meglepetésként minden 
számban versenyben voltunk az 
első helyezésekért

A felnőtt férfiak kezdték a 
versenyt és az első számban 
elcsíptünk egy harmadik helyet; 
Kovács János lelkes versenyzé
sével. Következő korcsoportban 
az ifjúsági fiúk vágtak neki az 
1200 méteres távnak, ahol az 
akadályok és a bukóalakok le
küzdése után Merk Endre, az 
506. sz. Szakmunkásképző Inté
zet tanulója klubunk verseny
zőiéként első helyezést ért el.

Az úttörő korosztályban ne
vezett versenyzőink sem vallot
tak szégyent. Úttörő fiú l-es és 
úttörő lány l-és korcsoportban 
két negyedik hellyel erősítették 
csapatunk összteljesítményét; 
Vidák Róbert az Egyetem ut
cai Általános Iskola tanulója 
és Kiss Gabriella a Táncsics 
Mihály iskola tanulója.

összesítésben klubunk egy el
ső helyezést, egy harmadik he
lyezést, két negyedik és egy 
hatodik helyezést ért el.

Pápay Miklós

Keresztrejtvény
tomány, székhelye Barcelona. 
14. Kiskabátok. 15. Tanít. 16. 
Apaállat. 17. Régi súlymérték. 
18. Római 55. 19. Valaminek a 
hátsó része. 20. Helyhatározó 
rag. 21. Az egyik Tolsztoj sze
mélyneve. 22. Határ közepe. 
23. Atmoszféra. 24. Vese — la
tinul. 25. Minden évben meg
újul. 27. Finom ital. 29. A Szov
jetunióban a hadikommuniz
mus időszaka után bevezetett 
új gazdasági-politika rövidített 
elnevezése. 30. Város Serbiá- 
ban. 31. A földet forgatja. 33. 
Amerikai film: Zabriskie ... 
35. A szabadba. 36. Rést ütött 
rajta (népiesen). 38. Felemelt 
zenei hang. 39. Ö — oroszul 
(nm). 40. Eme sérülés. 41. Két
éltű állat. 42. Egyiptomi nap
isten. 43. Dátumrag. 44. DAA. 
46. Sokat iszik — ford. 47. Né
ma csíz. 51. Sír. 52. Tagadás. 
54. Angol szerelem. 55. Függő
leges állásából kimozdul. 56. 
Egyike az ötven USA csillag
nak. 59. Egyetemünk. 60. Félig 
kilábalt. 61. Felület közepe.

Megalakult az irodai 
komplex brigád

A „Pannónia” brigád tagjai

A múlt havi lapunkban a 
műszaki osztály komplex bri
gádját mutattuk be. Alig telt 
el néhány hét és ismét bemu
tathatunk egy újonnan alakult 
brigádot, amely - a munkaügyi, 
igazgatási és személyzeti osz
tály dolgozóiból, valamint a 
belső ellenőrből szerveződött. A 
brigád titkos szavazással — 
egyhangúlag — Tófei Istvánt 
brigádvezetőnek, Kajcsa Lász- 
lónét brigádvezető-helyettesnek 
választotta.

Felmerül az emberben ön
kéntelenül is az a kérdés, hogy 
■miért volt szükség arra, hogy 
brigádot alakítsunk, mennyiben 
fogja a munkát javítani az, 
hogy ezután közösen próbáljuk 
megoldani feladatainkat. A ter
melő területen ez valamivel 
egyszerűbb, hiszen konkrét fel
ajánlásokat tesznek, teljesítmé
nyük konkrétabban mérhető is, 
mert a jó munka a termelés 
növekedésében azonnal meg
mutatkozik. A nem fizikai dol
gozók munkaköre sem olyan, 
hogy a különböző területek 
egymástól függetlenek. Egy- 
egy munkaügyi, vagy személy
zeti probléma megoldása sok
szor több osztály összehangolt 
munkájának az eredménye. Ha 
ez az együttműködés a külön
féle területek között jó, akkor 
egyszerűbben, jobban meg tud
juk oldani feladatainkat. Tulaj
donképpen ez a célja a Pan
nónia brigádnak is. Tófei Jst- 
ván brigádvezető a brigád 
megalakulásakor tartott kis ün
nepségünkön úgy fogalmazta 
meg céljainkat, hogy a brigá
don belüli osztályok munkáját 
fokozottabban hangoljuk össze, 
nagyobb hangsúlyt fordítsunk a 
hatékonyabb munkavégzésre, 
(nemcsak a termelésben lehet 
hatékonyabban dolgozni!) ez

62. Szökéséig. 65. Szellemi já
ték.

Függőleges: 1. Ipari tanuló. 
2. Újrafogalmaz. 3. Hajó része. 
4. Talmi. 5. Tömegesen. 6. Ket
tőzött helyhatározó rag. 7. Ze
nei félhang. 8. Heyerdahl pa- 
píruszhajója. 9. Füves síkság. 
10. A német ABC utolsó betű
je. 11. EEE. 12. Méltányos rész.
13. Piaci árus. 17. Orosz sze
mélynév. 20. Magyar költő, 
Kölcsey kortársa. 21. Ritka fér
finév. 22. ALS. 24. Becézett Ro
zália. 25. A raktárban helyez
kedne el. 26. Ismeretterjesztő 
intézetünk. 28. Testrész. 31. Az 
idézet második része (zárt be
tűk: Á. E. L.) 32. Kettősbetű
névelővel. 34. Helyben. 35. 
Nem mennek neki. 37. He
lyezd. 38. Az egyik ős. 41. Kli
nikai osztály. 45. Fordított hon
véd. 46. A déliek tábornoka 
volt az amerikai polgárháború
ban. 48. Kitámasztható ablak
támla. 49. Balzsam. 50. Ferde 
röppályát ír le. 53. A lemon
dás szava. 55. Iskolába jár.

zel is elősegíteni kívánjuk a 
DH munkarendszer bevezetését

Az általános célkitűzéseink 
mellett természetesen mi is 
megtettük az 1977. évi munka- 
verseny-vá Hálásunkat.

Munka ve rseny-vállalásun kból 
kiemelném azokat a legfonto
sabbakat, amelyek a vállalat 
szempontjából is a lényegeseb
bek közé tartoznak. Rendsze
resen és folyamatosan fogják 
tanulmányozni a normakarban- 
tartóst, az ösztönző bérformák 
kialakításának lehetőségét, a 
teljesítménybéres elszámolás 
szélesebb körű kiterjesztését a 
munkaügyi osztály dolgozói.

Nagyon gyakran jelent prob
lémát az, hogy egymás mun
káját az akadozó adatszolgál
tatásokkal, esetenként pontat
lansággal hátráltatjuk. Brigád
vállalásunkban erre külön fel
ajánlást tettünk, melynek értel
mében minden esetben a le
hetőség szerint leggyorsabban, 
pontosan, határidőre készítjük 
el a szükséges adatokat. Ha 
ezt a vállalásunkat meg tud
juk valósítani, túlórától, több
letmunkától kíméljük meg kol
legáinkat.

Brigádunkban sokan vannak, 
akik különböző társadalmi, po
litikai szervezetekben funkciót 
töltenek be. Természetesen ez 
azt jelenti, hogy ezen keresz
tül is gyakran végzünk társa
dalmi munkát. Ennek ellenére 
a szocialista módon élni — 
vállalás keretén belül vállal
tuk, hogy kommunista műsza
kon részt veszünk, a különböző 
vállalati rendezvények (író—ol
vasó találkozó, a Munka és 
Művelődés vetélkedő lebonyolí
tása. nyugdíjas találkozó stb.) 
lebonyolításában segítünk.

S. J.

57. Harag. 58. Szélhárfa kever
ve. 59. Német egyes. 60. Kevert 
kas. 63. Éneklő szócska. 64. 
Földet művel.

Beküldendő sorok: vízszintes 
1., függőleges 20., 21. sorok 
helyes megfejtései a szerkesz
tőség címére 1977. július 10-ig. 
A helyes megfejtők között ju
talomkönyveket sorsolunk ki. 
Az előző számunkban közölt 
rejtvény helyes megfejtése: Ha
jam homokszagú, kezem ola
jos, forgács szavaim közétek 
szórom, hadd érezzétek. Könyv- 
jutalmat nyert: Nagy Csaba, 
7773 Villány, Szabadság u. 9.
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